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از جامعه چه خبر؟

پلمب یک شرکت آمبولانس 
رئیس ســازمان اورژانس استان تهران، از پلمب شرکت 
آمبولانس خصوصــی ای که در ورزشــگاه آزادی تخلف 
کرده بود، خبر داد. محمداسماعیل توکلی با بیان اینکه 
همزمان با پایان بازی تیم فوتبال پرســپولیس و انتشار 
تصاویری از استفاده دو نفر از پیشکسوتان فوتبال کشور 
برای خروج از ورزشــگاه از یک دستگاه آمبولانس تحت 
مالکیــت یک شــرکت خصوصی گفــت: »بلافاصله با 
دریافــت این گزارش اداره نظارت بر آمبولانس های غیر 
۱۱۵ اورژانس  استان تهران بررسی موضوع را در دستور 
کار قرار داد.« او ادامه داد: »با انتشار تصاویر این تخلف 
در شــبکه های اجتماعی ضمن مطالبه عمومی مردم 
برای برخورد با این اقدام غیرقانونی و غیراخلاقی و جهت 
حفظ اعتماد جامعه به آمبولانس ها که این خودرو فقط 
برای انتقال بیمار اســت، با هماهنگی هــای لازم، این 
شرکت پلمب و تمام آمبولانس های آن تا تعیین تکلیف، به 
پارکینگ هدایت شد. این سازمان با هیچ مرکز آمبولانس 
خصوصی، شرکت های تابعه و هر نهاد غیردولتی ای که از 
آمبولانس خصوصی استفاده می کند مماشاتی نداشته 
و هرکس دستورالعمل ها را نقض کند، با برخورد قاطع و 

قانونی مواجه خواهد شد.«

دادستانی پیگیر خشکی درختان 
علی صالحی، دادستان تهران گفته است که باتوجه به 
حساسیت امر و در راستای صیانت از انفال و ثروت های 
عمومی، دستور رسیدگی به علل خشک شدن درختان 
منطقه چیتگر با قید فوریت خطاب به دادسرای ناحیه 
۳۷ )ویــژه انفال( صادر شــد و پــس از بازدیــد معاون 
دادســتان و سرپرســت دادســرا از محل، در جلســه با 
دســتگاه های متولی تصمیمات لازم اتخاذ و دستورات 
لازم جهــت حفاظــت از درختان صادر شــد. به گفته 
دادســتان تهران در جلسه دادســتانی تهران با مدیران 
منابــع طبیعی و آبخیــزداری شــهر تهران، ســازمان 
بوســتان ها و فضای ســبز شــهر تهران، شــرکت آب و 
فاضلاب شهر تهران، شــهردار منطقه ۲۲، رئیس اداره 
محیط زیست شهر تهران مقرر شد راهکارهای جلوگیری 
از خشک شدن درختان و احیای آن ها با تشکیل کارگروه 
ویژه بررســی شــود و برنامه اجرایی مشــخص با لحاظ 
موقعیــت محل و اقدامات لازم تهیــه و نتیجه اقدامات 

انجام شده به دادستانی گزارش شود.

تهران گرم تر می شود
اداره کل هواشناسی استان تهران از افزایش نسبی دما 
تا دوشــنبه )۲۱ خردادماه( خبر داد. به گزارش ایلنا، 
براساس تحلیل الگوهای همدیدی و بررسی نقشه های 
پیش یابی، وضعیت جوی اســتان طی پنج روز آینده، 
آسمان صاف تا قسمتی ابری گاهی با افزایش سرعت 
وزش بــاد پیش بینی می شــود. در روز یکشــنبه )۲۰ 
خردادماه( احتمال بارش و وزش باد شدید در استان 
ضعیف تر است و از امروز تا دوشنبه روند افزایش نسبی 
دما پیش بینی می شــود. طبق این گزارش، آســمان 
تهــران شــنبه )۱۹ خردادمــاه( صــاف، از بعدازظهر 
افزایــش باد با حداقل دمــای ۲۴ و حداکثر دمای ۳۵ 
درجه ســانتی گراد و در روز یکشــنبه )۲۰ خردادماه( 
صــاف، از بعدازظهر افزایش باد بــا حداقل دمای ۲۶ 
و حداکثــر دمــای ۳۶ درجه ســانتی گراد پیش بینی 
می شــود. براساس اعلام اداره کل هواشناسی استان 
تهران، ایســتگاه ورامین با بیشــینه دمای ۳۵ درجه 
ســانتی گراد، گرم ترین ایستگاه  استان تهران طی ۲۴ 

ساعت گذشته بوده  است.

تایید مدیرمسئولتایید سردبیرامضای دبیر سرویسساعت پایان ویراستاریساعت پایان صفحه آراییساعت شروع صفحه آرایی

متحرک شهر تهران شامل سواری ها، موتورها، وانت ها، مینی بوس، 
اتوبوس هــای واحد، اتوبوس های ســرویس های ادارات و کامیون ها 
و ماشــین های سنگین می شــوند: »میزان ذرات معلق خودروهای 
سواری حدود ۱۳/۹درصد و آلاینده های گازی آنها ۳۷ درصد است. 
تاکســی ها نزدیک به ۱۰ درصــد آلاینده گازی دارنــد و ذرات معلق 
آنها ۲/۱ درصد است. موتورسیکلت های بنزینی ۱۰ درصد آلودگی 
ذرات معلق و ۲۱ درصد آلاینده های گازی را به خودشان اختصاص 
می دهند. ســهم وانت ها حدود ۱۰ درصد، کامیون ها  نزدیک به ۲۰ 
درصد، اتوبوس های شرکت واحد هم اگر گازسوز باشند حدود شش 
درصــد در بخش ذرات معلق ســهم دارند و آلاینده هــای گازی این 

اتوبوس ها هم حدود یک درصد است.«
شهردار پیشین تهران با بیان اینکه بحث کنترل آلاینده ها یکی 
از اصلی ترین موضوعاتی است که در کلانشهرها مطرح است، ادامه 
داد: »تولیــد بیش از 8۰ درصد از آلودگی هــای گازی و بیش از ۶۰ 
درصد از ذرات معلق به طور مســتقیم به منابع متحرک و منابع نقلیه 
موتوری وابســته  اســت. حمل ونقل پاک به ویــژه دوچرخه می تواند 
تاثیر مســتقیمی بر کاهش مصــرف انرژی بگــذارد. مطالعه ای که 
توســط فدراســیون دوچرخه ســواران اروپا انجام شده نشــان داده 
است که دوچرخه ســواری می تواند تا سال ۲۰۵۰ حدود ۱۰ درصد 
از گاز دی اکســیدکربن را کاهش دهد، این رقم معادل ۴۴۶ مگاتن 
دی اکسید کربن است. سازمان بهداشت جهانی تخمین می زند که 
آلودگی هوا ســالانه موجب بیش از ۴ میلیون مرگ زودرس می شود 
که این موضوع اهمیت بهبود کیفیت هوا از طریق دوچرخه سواری 
را برجســته می کند. این سازمان اعلام کرده که دوچرخه سواری در 
حمل ونقل شهری می تواند خطر ابتلا به بیماری های غیرواگیر مانند 
بیماری هــای قلبی و عروقی و دیابــت را کاهش دهد. مطالعه ای در 
دانمارک هم نشان داده افرادی که به صورت منظم دوچرخه سواری 
می کنند، نسبت به افرادی که این کار را انجام نمی دهند ۳۹ درصد 
کمتر دچار مرگ ومیر می شــوند. دوچرخه ســواری تاثیر بسزایی در 
پایداری محیطی اجتماعی و اقتصادی در شهرها دارد. مسیری که 
ما برای کنترل آلاینده ها پیش رو داریم، استفاده از حمل ونقل پاک 
اســت؛ در دنیا مردم به اســتفاده از مــواردی مانند میکروموبیلیتی 
که شــامل حمل ونقل فعال است و وسایل نقلیه کوچک برقی مانند 
اســکوترهای برقی و دوچرخه، پیاده روی و اســکیت که بخشــی از 
آن محسوب می شود تشــویق می شوند.« او درباره نتایج استفاده از 
دوچرخه های اشتراکی در تهران هم توضیح داد و گفت: »آمار دقیقی 
از تاثیرات محیط زیستی دوچرخه های شهری در تهران وجود ندارد، 
اما می توانیم به آمار سامانه دوچرخه های اشتراکی اشاره کنیم. سهم 
استفاده از دوچرخه های اشتراکی بین ۲۰ تا ۲۵ درصد از سفرها بود 
و اگر صرفاً تعداد همین سفرها را ملاک قرار دهیم، می توانیم تاثیرات 
محیط زیستی را به دست بیاوریم.« شهردار پیشین تهران درباره سهم 
سفر با دوچرخه از کل ســفرهای روزانه شهر تهران در سال های ۹۵ 
تا ۱۴۰۰ توضیح داد و گفت: »زمانی که این طرح را شــروع کردیم، 
سهم دوچرخه در کل سفرهای شهر تهران شش دهم درصد بود. این 
رقم در سال ۹۹ به ۹ دهم درصد رسید و در نیمه ۱۴۰۰ که شهرداری 
را ترک کردیم، یک درصد بود و طبق برنامه باید تا اواخر ۱۴۰۰ به ۱/۲ 
درصد می رســید. سهم ســفر با دوچرخه در سال ۹8 در یک تقاطع 
نمونه، حدود ۴۶ صدم درصد، در ســال ۹۹ حدود هشت دهم درصد 
و در سال ۱۴۰۰ هم حدود ۵۵ صدم  درصد بود، اما در نیمه دوم سال 
۱۴۰۰ این سیاســت ها به طور جدی دنبال نشد.« طبق گفته های 
حناچــی، تعداد کاربرانی که در ایــن دوره در تهران از دوچرخه های 
اشتراکی استفاده کردند، ۶۶ هزار و ۲۰ سفر بوده و متوسط هر سفر 

بیش از پنج کیلومتر و متوسط زمان آن حدود ۲۰ دقیقه برآورد شده 
اســت: »مجموع ســفرهای دوچرخه های بی دود هم یک میلیون و 
۵۵۵ هزار و ۱۳۹ سفر بود که مسیر طی شده آن بیش از هفت میلیون 
کیلومتر به دســت آمده که معادل طی کردن ۱۷۶ بار دور کره زمین 
اســت. سهم این دوچرخه ها در جلوگیری از انتشار کربن ۳۹۷ هزار 
کیلو کربن و کالری مصرف شــده هم معــادل ۴۹۴ هزار کیلوکالری 
بوده اســت که معادل ۹۱۱ هــزار و ۴8۰ همبرگر می شــود. تجربه 
بی دود در تهران از نظر میزان جلوگیری از کربن هم معادل ۱8  هزار 
و ۹۰۵ درخت در ســال اســت.« او درباره دلیل موفق بودن استفاده 
از این دوچرخه ها گفت: »این سومین تجربه شهرداری تهران از نظر 
دوچرخه بود. در تجربه های قبلی استفاده کنندگان باید خودشان را 
با ایستگاه هماهنگ می کردند، اما به دلیل بالارفتن سرعت اینترنت 
روی موبایل و استفاده از اینترنت اشیاء، امکان استفاده و پیاده شدن 
از دوچرخه ها در هر نقطه ای وجود داشــت و درمجموع این پروژه در 

راستای کنترل آلاینده های شهر تهران بود.«

زمانه ناامیدی از توسعه دوچرخه �
یکی دیگر از ســخنرانان این نشســت، محمد نظرپور، کنشگر 
شهری بود که از سال های پیش برای توسعه دوچرخه در تهران فعالیت 
مدنی می کند. او درباره موانع توسعه دوچرخه در تهران توضیح داد: 
»تهران فراز و فرودهای زیادی در توسعه دوچرخه سواری داشته است. 
ما این شــهر را به عنوان یک شهر خودرومحور می شناسیم. سال ها 
سیاســت های مدیریت شــهری و برنامه های توسعه شهری همگی 
مبتنی بر این بوده اند که فضای خیابان باید محل عبور تسهیل شده 
خودرو باشد. این خودرومحوری علاوه بر اینکه در کالبد شهر تهران 
وجود دارد و می توانیم آن را در تعداد خودروها، اتوبان ها و پارکینگ ها 
و... ببینیم، در فرهنگ و مناسبات اجتماعی این شهر هم جای پای 
خود را محکم کرده اســت و چســبندگی ما به خودرو را نمی توان با 
اقدامات شهرســازانه تغییر داد.« او به هفت مورد از مهم ترین موانع 
توسعه دوچرخه سواری در این شهر اشاره کرد و گفت: »ما از فقدان 
یک چشم انداز علمی در بحث حمل ونقل در ایران و مشخصاً در تهران 
رنج می بریم. مدیریت های شــهری و دانشگاهی در ایران  چارچوب 
توســعه خودرومحوری را ادامه می  دهند که با مناسبات اقتصادی و 
سیاسی درهم تنیده است. ما توسعه خودرومحوری را برای دهه ها در 
دستور کار خود قرار دادیم و هنوز آن را به شکل یک گفتمان گسترده 
توســعه نداده ایم و همین موضــوع ما را درنهایت به ســیاهچاله ای 
می رســاند که چیزی از مسائل شــهرهای ما را حل نمی کند. وقتی 
بزرگراه بیشــتری می سازیم، یعنی ظرفیت و تقاضای بیشتری برای 
اســتفاده از خودروی شــخصی ایجاد کرده ایم. در بسیاری از موارد 
شیوه های دیگر جابه جایی را منتفی می کنیم و فرد چاره دیگری برای 
تردد در شــهر به  غیر از خودرو نــدارد. این یک ایده علمی در جهان 
است که مسیر نادرست است، اما همچنان آن را ادامه می دهیم. اگر 
دوره جدید مدیریت شــهری را در نظر بگیریم، متوجه می شویم که 
تلاش می کند پارکینگ های بیشتری را احداث و تقاطع های بیشتری 
را به هم وصل کند. در عین حال حس می کنیم که ترافیک بیشتری 
را تجربه و فضای بیشــتری را از دست می دهیم.« نظرپور ادامه داد: 
»گفتمان حاکم بر شهرداری و مدیریت شهری امروز این است که از 
نهضت پارکینگ سازی، اتوبان سازی و آسفالت سازی صحبت می کند 
و آن را مایــه افتخــار خود می داند، درحالی که این مایه شرمســاری 
اســت. گفته های زیادی درباره کاهش زمان تردد، مصرف سوخت 
و... مطرح می شود، اما می دانیم که در واقعیت رخ نداده اند و موجب 
بحرانی تر شدن مناسبات حمل ونقل در تهران و ایران می شوند. باید 

خبرنگار گروه جامعه
سارا سبزی

 پیروز حناچی
شهردار پیشین تهران:

مجموع سفرهای 
دوچرخه های بی دود 

هم یک میلیون و 555 
هزار و 139 سفر بود 

که مسیر طی شده آن 
بیش از هفت میلیون 

کیلومتر به دست 
آمده که معادل 

طی کردن 176 بار 
دور کره زمین است. 
سهم این دوچرخه ها 

در جلوگیری از 
انتشار کربن 397 
هزار کیلو کربن و 

کالری مصرف شده 
هم معادل 494 

هزار کیلوکالری بوده 
است که معادل 911 

هزار و 480 همبرگر 
می شود 

سیاهچاله خودرو محوری در پایتخت
پیروزحناچیشهردارپیشینتهران:سالانهحدود700هزارتنآلایندگیدرتهرانتولیدمیشود

 کارشناسان شهری از تبعات توقف 
طرح های توسعه دوچرخه در تهران می گویند

بیش از یک دهه از مصوبه شورای شهر وقت تهران درباره توسعه 
دوچرخه در این کلانشهر می گذرد و در این مدت این شهر در یک بازه 
زمانی کوتاه شاهد حضور دوچرخه های اشتراکی و تدوین چند قانون 
برای تســهیل حضور آنها بود؛ روندی که البته ناتمام ماند و کسی از 
سرنوشت آن باخبر نشد. غیر از این سند، شهرداری تهران در برنامه 
پنج ساله سوم توسعه شهر تهران و ماده ۱۷ و ۵۵ این برنامه هم مکلف 

بود که طرح خود را برای گسترش دوچرخه سواری ارائه کند.
این الزامات در بازه های زمانی دیگر هم ادامه داشــت و سال ۹8 
هم سند دوچرخه در پایتخت تدوین شد و قرار بود در یک بازه زمانی 
پنج ســاله ۳/۵ درصد از سفرهای تهران با دوچرخه انجام شود و هر 
ســال ۱۲۰ کیلومتر به مســیر دوچرخه اضافه شود. طرح دوچرخه 
اشــتراکی در تهران در دوره پیشــین مدیریت شــهری برای دوره ای 
کوتاه اجرا شد و توانست موفقیت خودش را با آمار بالای مشارکت در 
این پروژه از ســوی مردم نشان دهد، اما مدتی بعد به دلایلی نامعلوم 
متوقف شــد و به کارش پایان داد. حالا بعد از سال ها  پروژه دیگری 
کار خودش را آغاز کرده، اما در تهرانی که دیگر در آن خبری از توسعه 
مسیرهای دوچرخه ســواری نیست. کارشناسان شهری در نشست 
»لزوم توســعه دوچرخه سواری شــهری« که به مناسبت روز جهانی 
دوچرخه و به همت اتحادیه انجمن های علمی دانشجویی معماری، 
مرمت و شهرسازی ایران برگزار شد، نقش حمل ونقل پاک و دوچرخه 
در پایداری شــهرها، موانع اصلی توســعه دوچرخه سواری در شهر 
تهران و تجربه شهر وین را در این زمینه بررسی کردند. پیروز حناچی 
شــهردار پیشــین تهران، محمدصادق امینیان پژوهشــگر و محمد 

نظرپوری کنشگر شهری در این نشست حضور داشتند. 
پیروز حناچی، شــهردار پیشــین تهران و اســتاد دانشــگاه، 
سخنران اول این نشســت بود. او از سیاهه آلاینده های هوای شهر 
تهران در سال ۹۶ گفت و توسعه دوچرخه را در کاهش این آلاینده ها 
مؤثر دانســت: »آلودگی و ترافیک معضل همه کلانشــهرها به ویژه 
تهران است که در شــرایط خاصی به سر می برد. در یک نظرسنجی 
که شــهریورماه ســال ۹۶ در تهران انجام شــد، مــردم اعلام کردند 
اصلی ترین مشــکل از نگاه آنها در این شهر آلودگی و ترافیک است. 
تقریباً هر ۱۰ ســال یک بار آمارگیری گسترده ای درباره آلاینده های 
شهر تهران انجام و سیاهه آلاینده ها به دست می آید. این آلاینده ها 
به دوبخش ســاکن و متحرک قابل تقســیم اســت. به عنــوان مثال 
فرودگاه ها، جایگاه های ســوخت، راه آهن، پایانه های اتوبوســرانی، 
بخش هــای تجاری، خانگــی، نیروگاه هــا، پالایشــگاه ها و صنایع 
آلاینده هایی را در بخش ثابت تولید می کنند.« او درباره تناژ سالیانه 
تولید آلاینده های شــهر تهران هم گفت که طبق این سیاهه میزان 
تولید آلاینده سی.او)مونواکسید کربن( ۴۷۷ هزار تن، آلاینده های 
آلی ۹۰ هزار تن، ترکیبات اکســید نیتروژن ۱۰۲ هزار تن، ترکیبات 
گوگرد ۱8 هزار تن و ذرات معلق هم بیش از ۱۰ هزار تن در سال است 
و درمجموع حدود ۷۰۰ هزار تن آلایندگی در تهران تولید می شود: 
»۹۷ درصد تولید گاز منوکسید کربن،  ۷۹ درصد تولید آلاینده های 
آلــی، ۳۵ درصد ترکیبات نیتروژن و شــش درصد ترکیبات گوگردی 
به منابع متحرک مربوط اســت.«  حناچــی در ادامه گفت که منابع 
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